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Dagsorden for møde i Kontaktudvalget for Økologisk Jordbrugsproduktion 

 
 

Dato: 28. februar 2025 

 

Varighed: 9:00-13:00 

 

Sted: Kolding 

 

 

 

Kontaktudvalget: 

Styrelsen for Grøn Arealomlægning og Vandmiljø (SGAV): Ann Kelsen (F), 

Marianne Bisgaard (M) 

Landbrug & Fødevarer (L&F): Ditte Malling Helsted (M), Lars Holdensen (B) 

Økologisk Landsforening (ØL): Solvejg Horst Petersen (M),  

Foreningen for Biodynamisk Jordbrug (FBJ): Mira Aggerdam Ba (M) 

Innovationscentret for Økologisk Landbrug (ICOEL): Birgit Ingvorsen (O) 

Forbrugerrådet Tænk (FT): Bo Egelund (M) 

 

 

Repræsentanter fra Styrelsen for Grøn Arealomlægning og Vand-

miljø: 

Maria Kjær Elsner, Emilie Thorø Borch Sloth, Heidi Lærke Sørensen 

 

Afbud: Ann Kelsen, Mira Aggerdam Ba, Bo Egelund 

 

 

Vejledende tidsplan: 

 

Kl. 9:00 

Kl. 12:30 

Kl. 12:30-13:00 

 

Mødet starter med kaffe og rundstykker 

Mødet slutter 

Frokost 

 

Emne:  

Kontaktudvalget rådgiver Styrelsen for Grøn Arealomlægning og Vandmiljø i spørgsmål om kontrol- og dispensa-

tionspraksis for økologicertificerede primærbedrifter og forsyningsvirksomheder mv. med henblik på blandt an-

det forenkling og imødegåelse af regelovertrædelser. Udvalget rådgiver tillige om anvendelsen af eksisterende reg-

ler, regeldannelse, EU-politikken og øvrige internationale spørgsmål, autorisation samt offentliggørelsespolitik 

vedrørende overtrædelser på økologiområdet. 
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Dagsorden Sagsfremstilling og bilag 

1. Sang Udgik 

2. Godkendelse af 
dagsorden 

Godkendt med følgende tilføjelser: No Fence, Kartofler, Afhorning  

3. Godkendelse af 
referatet fra sid-
ste møde 

Godkendt 

4. Præsentations-
runde 

Præsentationsrunde 

5. Meddelelser fra 
SGAV Augusten-
borg 

• Kontroldag: Augustenborg inviterer alle interesserede den 8. maj 2025 til 
at høre om SGAVs arbejde. Der er plads til 140 deltagere. 

• Kartofler er pt. ikke kategori 1, da der er mangel på læggekartofler. AUG 
indbyder til Specialistgruppemøde for kartofler den 14. maj 2025. Morten ef-
terspurgte deltagere. Forslag er indkommet. (bilag vedlagt) 

• Personalesituationen: Pt. mangler vi jurister. Vi forsøger at finde jurist-
assistance i andre teams. 

• Sagsbehandlingen: Hvert år udfører ca. 3.800 kontrolbesøg. På baggrund 
af disse indkom 600 kontrolsager til sagsbehandling i 2024. 2024-sagerne 
forventes at være afgjort efter sommerferien 2025. I 2024 indkom ca. 150 
nyansøger. Sagsbehandlingstiden er kort, da der er få fejl i det indsendte ma-
teriale. Der er derfor ikke behov for så mange høringer. 
Sidste år indkom 180 AOTK sager.  

• OXS: Fra 1. november 2024 og indtil dd er givet 2.000 individuelle dispen-
sationer, 750 til bekræftelse og 780 til markforsøg. 

• Økologiskema 2025: Dd. er der indkommet ca. 800 Økologiskemaer. 
Økologiskemaet fungerer bedre i år. Ifølge Kontaktcentret er der 50 % færre 
opkald i år vedr. Økologiskemaet, og vi modtager ca. 50 indberetninger om 
dagen  

6. Meddelelser fra 
SGAV Køben-
havn 

• Personalesituationen: Der er ansat 5-6 årsværk på økologi. Pt. er vi 2, da 
der er langtidssygemeldinger og barsel. Pt. er der ingen jurister. Pr. 1. april er 
der ansat en ny jurist. 

• Økologiforum: Opstartede i december 2024. Kommisorium er næsten klar 
til at blive udsendt til kommentering. Næste møde ønskes inden sommerfe-
rien. Mille efterspurgte et tema for mødet. Birgit og Lars foreslog, at tage ud-
gangspunkt i den spørgeskemaundersøgelse, vedr. barrierer for at blive/være 
økolog. 

7. Meddelser fra 
økologikontrol-
len  

Ingen 

8. Meddelelser fra 
erhvervet 
 

Birgit Ingvordsen efterlyste emner til den kommende Økologi Kongres. 
L&F: Der arbejdes på reglerne vedr. kalve og afgræsning. 

9. Status for EU- 
arbejdet 
 

Malene følger møder i Ekspertgruppen og Økologisk komite. Sidste møde var den 
20. og 21. januar 2025, og næste møde er den 25. og 26. marts 2025. 
Aktuelle emner:  

• Positivlister (opdateres årligt) 

• Bekæmpelsesmidler 

• Gødning og Foder 
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Fokuspunkter i 2026: 

• Anvendelse af afgrænsede bede >< dyrkning i bundjord (det er alene i Nor-
den, at der anvendes afgrænsede bede) 

• Evaluering af brug af ikke-økologisk frø, husdyr og proteinfoder 

• Hvordan evaluerer de enkelte lande på fund af pesticider 
 
Der er kommet en ny formand. 
 
Kommisionens fokus i 2025: 

• Innovative stalde til grise 

• Udearealer til slagtekyllinger (foreslås reduceret) 

• Insekter 

• Rengøringsmidler 

• Positivlister 

• Factoriel farmning 
 
EggTop (Ekspertgruppe der rådgiver Kommisionen) er i gang med rapporter om: 

• Factoriel farmning (på dansk: jordløse brug) 

• Regler om økologisk insektproduktion 

• Kriterier for rengøringsmidler 
 
Lars H opfordrer til at tænke grænsen for den daglige tilvækst ind, hvis Gennem-

førselsforordningen åbnes pga. ændringer for udeareal til slagtekyllinger 

10. Punkt fra Inno-
vationscentret 

• Voksemedier, træfibre som erstatning for spagnum.  
Birgit runddelte materiale om ”Test af nye biomasser til vækstmedier” og ”På 
vej mod sphagnumfri vækstmedier”. 

 
Diskussionen gik på, om spagnumerstatning lavet af træflis/træfibre mv. må an-
vendes i økologisk produktion. Det blev nævnt, at det er eksemplet i Vejlednin-
gens afsnit 19.2.2, som er problemet. Den sidste dot tolkes, som om, at kompo-
sterede træfibre/træpulp ikke er tilladt, fordi træet ikke er økologisk organisk 
materiale. 
Morten og Marie-Louise fra Jordbrugskontrol vender tilbage med et svar 
 

11. Punkter fra 
SGAV 
 

• Status på Velfærdskampagne februar 2025 
Maria informerede om kampagnen, der løber i hele februar og i starten af 
marts 2025. Marianne fortalte, at der var færre overtrædelser i år. Det er me-
get positivt. Fremgangen skyldes ifølge Marianne, at branchen havde været 
med til at sætte spot på kampagnen, og fordi vintervejret har været mildere i 
år. 

• Deltagelse i DLGs erfamøde for æggeproducenter 
Maria og Heidi deltog i et ERFA-møde for æggeproducenter arrangeret af 
DLG. Formålet var at skabe dialog mellem branchen og SGAV. 

• Praksisændring på halekupering af lam (brev vedlægges) 
Der er strammet op på praksis. Det er ikke længere muligt automatisk at få 
en dispensation til at halekupere lammene systematisk. Producenter fik den 
23. oktober 2024 tilsendt et brev om den nye praksis. 

• Grovfoder til fjerkræ  
Lars Bredahl repræsenterede ØL på dette punkt. Det blev drøftet, hvad gro-
foder er til fjerkræ, tilstrækkelige mængder samt permanent adgang til grov-
foder. Når fjerkræ er lukket inde, skal der ifølge Forordningen være perma-
nent adgang til grovfoder. I de perioder, hvor dyrene har adgang til udeareal, 
skal grovfoder være en del af den daglige foderration. Der ønskes en fælles 
forståelse for kravene til mængden og kvaliteten af grovfoder til fjerkræ. Det 
er et fælles ønske fra kontrollen, brancheforeningerne og landbruger, at der 
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er nogle mere konkrete retningslinjer for grovfoder. L&F sender det materi-
ale til AUG, som er lavet på området. Det bliver udgangspunktet for det vi-
dere arbejde. 

• Ammoniakkoncentration i fjerkræstalde 
Lars Bredahl deltog i dette punkt som repræsentant for ØL. 
De seneste to år har kontrollørerne haft en ammoniakmåler (Dräger) med på 
kontrol for at kunne måle koncentrationen rundt i huset. Tidligere har næse, 
hals og øjnene været de eneste redskaber. Grænsen for ammoniak er 20 ppm 
for fjerkræ. Det er naturligt, at koncentrationen varierer rundt i huset. Hvor-
vidt der er en overtrædelse, er en konkret vurdering.  
Der blev udtrykt et ønske fra L&F og ØL om at sætte grænsen ved 25 ppm. 
AKO/AKON: Der er behov for kompetenceudvikling af kontrollen ift. kondi-
tionalitet på økologiske bedrifter. Derfor planlægges et kursus ultimo marts. 
Der er i 2024 lavet færre AKO/AKON overtrædelser på økologi sammenlignet 
med de senere år, og det skal der følges op på. 

• Status OXL: I 2024 blev der givet 174 dispensationer og 20 afslag.                                                                                  
12. Mødet i maj 

2025 
Vi udsender forslag 

Eventuelt 

No Fence: Mille orienterede om, at SGAV har haft møde med FVST vedr. virtuel 

hegn. Der ligger en dispensation til forsøg, der udløber i juni 2025. SGAV arbejder 

videre med at afklare, hvorvidt det skal være tilladt i økologisk produktion. 

 

Afhorning: Der arbejdes på at finde en løsning, så det ikke er nødvendigt med af-

horning af økologiske kalve. 
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